

## عبد الكريم زيدان: جهوده الدعوة وآراؤه العقديّة

إيمان بنت صالح بن أحمد باشماخ

إشراف : د. سميرة بنت حسن حامد

### المستخلص باللغة العربية

الحمد لله رب العالمين، والصلاة والسلام على نبينا محمد وعلى آله وصحبه أجمعين، أما بعد:

فإن موضوع هذا البحث يدور حول "جهود الدكتور عبد الكريم زيدان في العقيدة والدعوة"؛ وذلك بهدف إبراز جهود الدكتور في تقرير عقيدة السلف، وما قدمه في مجال الدعوة الإسلامية، وقد اتبعت في هذا البحث المنهج الوصفي عند الحديث عن العصر الذي عاش فيه الدكتور عبد الكريم زيدان، وحياته الشخصية، والعلمية، والمنهج الاستقرائي في حصر الإرث العلمي للدكتور عبد الكريم زيدان، وقد تكوّن البحث من مقدمة، وأربعة فصول، وخاتمة.

احتوت المقدمة على أهمية الموضوع، وأسباب اختياره، والدراسات السابقة، ومنهج البحث، وخطته، واشتمل الفصل الأول على العصر الذي عاش فيه الدكتور، وحياته الشخصية؛ والعلمية، ومؤلفاته، أما الفصل الثاني فكان عن منهج الدكتور عبد الكريم زيدان في الدعوة الإسلامية، وما اتبعه لأجل ذلك من أساليب؛ ووسائل، وجاء الفصل الثالث لعرض مسائل العقيدة التي قررها الدكتور عبد الكريم زيدان وفقاً لمنهج السلف، أما الفصل الرابع فتضمن موقف الدكتور عبد الكريم زيدان من الأديان؛ والمذاهب المخالفة للإسلام، وكانت الخاتمة جرياً على عادة أهل التأليف في بيان أهم النتائج والتوصيات التي توصلت إليها.

وقد ذيلت البحث بفهارس علمية؛ توضح ما ورد فيها من الآيات القرآنية، والأحاديث النبوية، والأعلام المترجم لهم، وقائمة بالمصادر والمراجع، وفهرساً

للمحتويات.

والله أسأله السداد والتوفيق، وصلى الله وسلم وبارك على نبينا محمد؛ وعلى آله؛  
وأصحابه الطيبين.

# **Abdul-Kareem Zeidan: His Preaching Efforts and Doctrinal Opinions**

By: Eman Saleh Ahmed Bashammakh

Supervised by: Dr.Samirah Hassan Hamid

## **Abstract**

All praise be to Allah, and peace and blessing be upon our prophet Muhammad and upon all his family and companions.

### **Henceforth:**

The topic of this research is about the efforts of Dr. Abdul-kareem Zidan in the fields of creed and calling to the way of Allah. The research aims at projecting his efforts in establishing the creed of the predecessors and what he has offered in the fields of guiding people to Allah. In this research, I followed the descriptive method when talking about the period in which the doctor lived and about his academic and personal life. I followed the inductive method to compile his scientific heritage. The research consists of an introduction, four chapters, and a conclusion.

The **introduction** contains the significance of the topic, the reasons for choosing it, the previous studies, the method of the research, and its plan. The **first chapter** contained the time in which the doctor lived, his academic and personal life, and his writings. The **second chapter** revolves around the method used by the doctor to call people to the way of Allah and the techniques and devices he used. The **third chapter** included an exhibition of creed issues determined by him according to the method of our predecessors. The **fourth chapter** contained his stand on other beliefs and ideologies that

contradict Islam. The **conclusion** contained the most important results and recommendations that I got hold of.

I concluded the research with scientific indexes that clarified the meaning of the Quranic verses, the Hadeeths of the Prophet, an explanation of the life of famous people in Islam, a list of sources and references, and a table of contents.

I implore Allah to give me guidance and help. Peace, greetings, and blessing upon our prophet Muhammad and upon his righteous family and friends.